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חיים וייס

ביום שני השבוע הודיע שר האוצר כחלון כי מזכ"ל תנועת המושבים 
כולנו,  למפלגת  מצטרף  צור  מאיר  ישראל  חקלאי  התאחדות  ויו"ר 
החקלאות  תיק  את  ידרוש  הוא  הבאה  בקדנציה  כי  כחלון  הודיע  עוד 

למפלגתו.
בעקבות כך, שוחחנו עם שר החקלאות אורי אריאל ושאלנו אותו 
גם,  וכמו  נוספת,  לקדנציה  להמשיך  ירצה  והאם  במשרד  הישגיו  על 
האם השר כחלון באמת עשה השתדלות למען חקלאי ישראל בקדנציה 
האחרונה. השיחה נסובה גם על המערכת הפוליטית הארצית והמערכה 

הפנים מפלגתית בתוך סיעתו של השר אריאל.
החקלאות  במשרד  שלך  משמעותיים  הישגים  על  לנו  לספר  תוכל 

בשלוש וחצי השנים האחרונות?
"הורדנו את המס מעובדים זרים, מס שעמד על עשרה אחוזים שזה 
יצא הרבה מאוד כסף לכל חקלאי. הורדנו את מחירי המים ב 25 אחוז 
גם  משפיע  שכך  ומכיוון  החקלאים  עבור  מאוד  משמעותי  דבר  שזה 
על מחירי הפירות והירקות לצרכנים וגם מוריד בצורה משמעותית את 

העול הכלכלי הכבד מעל כתפי החקלאים.
"דבר נוסף שעבר במשרד זוהי ההחלטה כי קרקע זמנית שמוחזקת 
הקיבוצים  את  שישכנע  מה  קבועה  להיות  תהפוך  היישובים  בידי 
והמושבים להשקיע ולהשביח את הקרקעות הללו, והדבר הרביעי זה 
מאומצת  בעבודה  להביא  הצלחנו  הצעירים,  בקרב  החקלאות  עידוד 
את הצעירים לענף החקלאות וזה לאחר שהגיל הממוצע לחקלאי כיום 
הינו יחסית גבוה, אך משרד החקלאות הגיע עם האוצר והוציא תקציב 
כספיים  תמריצים  נותנת  שבעצם  שקל  מיליון  וחמישים  כמאה  של 

לחקלאים הצעירים.
"מלבד זאת, ישנה "החטיבה להתיישבות" שלראשונה החלה לפעול 
לחקלאים  תקציב  תוספת  איתה  ומביאה  והקיבוצים  המושבים  בקרב 
חקיקה  כולל  וזה  היום,  עד  היה  שלא  דבר  וליישובים,  לקיבוצים 

מיוחדת שהוביל בנושא ח"כ סמוטריץ'".
יש לך רפורמות שתרצה להשלים? 

"ישנן כמה, הראשונה היא הרפורמה בלולים שיש לה כבר תקציב 
לה  שגם  ברפתות  הרפורמה  לכך  ובדומה  שקל  מיליון  כ-400  של 
ישירה  לתמיכה  לעבור  רוצה  אני  ובעיקר  שקלים  מיליון  כ-400  יש 
בחקלאים ועידוד הצעירים להגיע לחקלאות. למשל, אם מורידים את 
מחיר המים אז אנו נותנים לחקלאים את היכולת לשווק בחו"ל, ובאם 
אזי  סכנה  ללא  הדברה  שהינה  הביולוגית  ההדברה  את  משלמים  אנו 
ניתן לחקלאים בישראל מרחב נשימה גדול מאוד ותיווצר מכך הורדת 

מחירים דרסטית".
כחלון הודיע כי בקדנציה הבאה מפלגתו תדרוש את תיק החקלאות, 
חקלאי  התאחדות  ויו"ר  הארצית  היישובים  מועצת  שמזכ"ל  אחרי 
ישראל מאיר צור הודיע על הצטרפותו למפלגת כולנו, אתה תדרוש 

את התיק גם?
"באם אקבל הצעה להיות שר אוצר או כל תיק בכיר אחר שאראה 
שאוכל להשפיע דרכו בצורה משמעותית יותר על אזרחי ישראל אזי 
אשקול האם לעזוב את משרד החקלאות, אך כל עוד לא תגיע הצעה 
כזו אדרוש להמשיך לכהן כשר החקלאות, מכיוון שמשרד החקלאות 
הוא משמעותי מאוד ובהחלט אני רוצה להמשיך ולעבוד למען עתיד 

ענף החקלאות בישראל".
"כחלון הודיע שהוא רוצה את תיק החקלאות בגלל בחירות, והכוונה 
שלו לא הייתה שאני לא מתפקד בצורה טובה או שהוא רוצה לעבוד 
ושר  גבאי שהוא  אבי  הציוני  יו"ר המחנה  נגד  אלא  למען החקלאים, 
האוצר יריבים פוליטיים קשים, ובכך שכחלון לוקח לגבאי את מאיר 
צור שהינו איש מפלגת 'העבודה' אשר גדל בתוך מפלגת העבודה ואף 
נבחר לתפקידו על ידי אנשי מפלגת העבודה, הרי שמדובר במכה קשה 

עבור גבאי".
אז אין פה אג'נדה של כחלון?

"אין לשר האוצר אהבה מיוחדת לחקלאות בארץ ישראל ואם יש לו 
אהבה כזו, אז אדרבה שיבוא ויפתור את הבעיות של חקלאי ישראל, כי 
הוא שר האוצר ובידיים שלו הוא יכול לשחרר תקציבים למען חקלאי 

ישראל ולשפר את מצבם".
הוא לא עזר לרפורמות שמנית קודם?

"שוחחנו על רפורמת התמיכה הישירה בחקלאים שהינה הרפורמה 
החקלאות  ענף  בכל  המציאות  את  תשנה  באמת  והיא  ביותר  הרחבה 
בהערכה  שקל  וחצי  כמיליארד  של  סכום  למדינה  עולה  והיא  בארץ 
שהרפורמה  ברגע  כי  שאומרים  האוצר  למשרד  נתונים  הראינו  גסה, 
תצא לדרך היא תחסוך למדינה בתוצאה הסופית ובדבר הזה שר האוצר 

בינתיים לא הודיע על תמיכתו". 
האם מאיר צור היה שותף במאבקים למען התמיכה הישירה בחקלאי 

ישראל?
האוצר  לשר  ביותר  קשה  מכתב  הוציא  ואף  שותף  היה  גם  "הוא 
כחלון ובמכתב ביקש לטפל בשבעה נושאים בוערים למשק החקלאי 

בישראל, אבל רק נושא אחד מתוך שבעה טופל..."
שר  להיות  מעוניין  ופשוט  בכחלון  מאמין  לא  שצור  יתכן  אז 

"החקלאות לא מעניינת את כחלון" 
שר החקלאות אורי אריאל תוקף את שר האוצר על פתיחת ייבוא העגבניות והיעדר מימון לרפורמה משמעותית • "כחלון רוצה את 
תיק החקלאות בגלל בחירות, והכוונה שלו נגד יו"ר המחנה הציוני אבי גבאי שהוא ושר האוצר יריבים פוליטיים קשים" • וגם: דעתו 

על חוק הגיוס ומדוע 'תקומה' עורכת פריימריז

החקלאות?
כי מאיר צור מצטרף למפלגתו היה  "המקום בו הכריז כחלון 
כשנה  במשך  ביקשה  הזו  והמועצה  נגב  רמת  אזורית  במועצה 
אני  תמרים,  נווה  בשם  המועצה  בשטח  חדש  יישוב  להקים 
שהגענו  עד  הזו  המועצה  את  להקים  שנים  במשך  שלחצתי  זה 
להסכמה עם מועצת התכנון הארצית ועם כלל הגופים המקצועיים 
ומיד ביקשנו להעלות את זה לאישור בקבינט הדיור. ארבע פעמים 
הנושא של הקמת היישוב עלה להצבעה ובמהלך הדיון וההצבעה 
אמר כחלון כי הוא איננו יכול להצביע בעד, שאלתי אותו 'הרי זה 
לא עולה לאוצר כסף?' וכחלון ענה 'לא מתאים לי כל הסיפור הזה 
להקים עכשיו יישוב חדש בנגב'. ההחלטה עברה כי יתר השרים 

תמכו במהלך אבל השר כחלון נמנע".
לפתוח  האם  שוקלים  בו  החגים  לקראת  מיוחד  נוהל  ישנו 
משר  ביקש  כי  מספר  אריאל  מכסים,  ללא  לייבוא  מסוים  מוצר 
האוצר שלא לפתוח ייבוא ללא מכס על ירקות מכיוון שיש עודף 
עגבניות והמחיר יישאר נמוך. "שלחתי מכתב לכחלון בו פירטתי 
מכסים  ללא  לייבוא  השוק  את  יפתחו  שלא  וביקשתי  העניין  את 
מאוד  חמור  נזק  יוצר  הזה  הדבר  נדחתה.  ובקשתי  לעגבניות, 
מעניינת  האוצר  שר  שאת  לומר  אפשר  אי  לכן  ישראל,  לחקלאי 

החקלאות בארץ, אולי בעקבות העלאת הנושא אצלכם שר האוצר 
יחזור בו מהחלטתו".

מתי לדעתך ייערכו הבחירות?
"בחצי הראשון של 2019".

מה דעתך על סאגת חוק הגיוס?
"אני ברמה האישית חושב שהחוק כפי שהוא היום טוב לחרדים 
אין  לבחירות  ייצאו  ולא  כך  על  להסכמות  שיגיעו  משער  ואני 
של  מפלגתו  לא  בבחירות,  שמעוניינת  בקואליציה  אחת  מפלגה 
הסיעות  ראשי  שלא  ובוודאי  בנט  נפתלי  השר  ולא  כחלון  השר 
יגיעו  שהם  מחשש  לבחירות  מתכוננים  כולם  אבל  החרדיות, 

בפתאומיות.
האם בגלל החשש מסמוטריץ' הקדמת את הבחירות הפנימיות 

והאם קיים מתח בינך ובינו?
נקבע  לא  עדיין  ובנוסף  מעולם,  דברים  היו  לא  פרח,  "עורבא 
בכנסת  המפלגות  בכל  שני,  דבר  הפנימיות.  לבחירות  תאריך 
ממפלגתי  חוץ  פנימיות  בחירות  היו  כבר  פריימריז  שמקיימות 
תקומה ולכן אנחנו פועלים לבחירות פנימיות בכדי שנוכל להתכונן 
גם לבחירות הכלליות. יחסיי עם סמוטריץ' מעולים ובעזרת השם 

אני מקווה כי גם בכנסת הבאה אשמש כיו"ר תקומה".

הבטחנו
!וקיימנו

בחינוך
זכינו להקים, להרחיב ולשפץ עשרות מוסדות חינוך. 

בעיקר בתי ספר, ת"ת, גני ילדים, מוסדות קירוב ולהגדלה 
משמעותית במספר התלמידים. 

בתרבות
פריחה שאין כדוגמתה במיזמי תרבות יהודיים ופעילויות 

לכל המשפחה, על טהרת הקודש לכל אורך השנה 
ובמיוחד בחגי ישראל ובבין הזמנים. 

בערכים
הקמנו ותחזקנו עשרות מועדוניות לנוער ולילדים בהן 

מתקיימים חוגים והעשרה חינוכית יהודית לנערים 
הצמאים לנשמה ומסורת יהודית.

בשכונות
יזמנו סיורים וביצענו פעילויות בכל שכונות העיר 
ובמתנ"סים תוך שיתוף פעולה עם ועדי השכונות 

והקהילות. פעלנו לצמצום הפערים החברתיים וליצירת 
אפשרויות הכנסה והמצב הסוציו-אקונומי ע"י קורסים 

והשתלמויות מקצועיות במגוון תחומים. 

ברווחה
במסגרת האגף לשירותים חברתיים, נתנו מענה לאלפי 

משפחות וסייענו להם לכל אורך הדרך כדי להחזיר אותם 
למסלול ולהוציא אותם ממעגל הרווחה. סייענו לנוער 

מתמודד, לגימלאים ולמעוטי יכולת.

בפניות הציבור
סייענו למאות משפחות ולכל פונה בהנחות בארנונה, 
היתרי בניה ובכל בעיה מול העירייה. העמדנו בלשכה 

צוות נפלא ונמרץ שפועל למענכם בכל שעות היממה. 
סייענו במענקי סלי מזון בשבתות וחגים, בקמחא דפסחא, 

בתפילין לילדי בר מצווה, בציוד חזרה לבית הספר

בביטחון
הפעלת השיטור העירוני, הקמת מערך חירום עירוני, גיוס 
מתנדבים והכשרתם, שיפוץ והכשרת מקלטים ציבוריים, 

הקמת והפעלת תוכנית עיר ללא אלימות.

באיכות הסביבה
פעלנו רבות במועצת העיר ובוועדות העירייה השונות, על 

מנת לשמר את איכותה ויופייה של העיר, מתוך אמונה 
שחזות העיר היא הפנים של כולנו.

בהתנדבות
כמי שמתנדב בשלושה ארגוני חסד אני רואה בכך ערך 

עליון. סייענו רבות לארגונים ועמותות מתנדבים. הכשרנו 
מקלטים ברחבי העיר לפעילות של התנדבות והפעלנו 

מערך של קבוצות לעזרה לקשישים, לנזקקים וכדו'. 

במסורת
כתנועה שחרטה על דגלה להחזיר עטרה ליושנה סייענו 
לבתי כנסת ולקהילות. פעלנו ונמשיך לפעול ע"מ לשמור 
על הסטטוס קוו וחיזוק המסורת והנשמה היהודית בעיר.

ש"ס פתח תקווה 
בראשות הרב אוריאל בוסו

מסורת של עשיה
בראשות הרב אוריאל בוסו

מיסודו של מרן רבי עובדיה 
יוסף זצוק"ל
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בשורה של ממש עבור 
שומרי התורה והמצוות

– מפעל  עבור שומרי השבת  ובשורה של ממש  וחסר תקדים  צעד משמעותי 
• עם פרסום המלצת ממונה משרד הכלכלה  מלט ראשון שומר שבת, בדרך 
מר דני טל להטלת מס ייבוא על המלט המיובא מטורקיה ויוון, עושים סדר בין 
אונים  בחוסר  העומד  החרדי  לציבור  האם  השונים,  והיבואנים  המלט  מפעלי 

יהיה פתרון? התשובות בכתבה שלפניכם

המלט הינו מוצר אסטרטגי וגורם מפתח בענף 
הבניה במדינת ישראל, כיום ישנן מספר חברות 
־המייצרות מלט בישראל, אולם בתקופה האח

רונה החלו מספר חברות יבואניות לייבא מלט 
־מטורקיה ויוון במחירי היצף וזאת במטרה לה

שתלט על ענף המלט בישראל. 
שוק  והיצף  והכלכלי  הביטחוני  לעניין  מעבר 
המלט שעליו התבקשה המדינה להשיב, בנושא 
של חילול שבת ומלט כשר, לצערנו עד היום לא 
היה מי שלקח אחריות והרים את הדגל, מדוע? 
הפוע תנורים  הינם  והתנורים של המלט  ־היות 

לים בחום גבוה מאוד המגיע לאלף חמש מאות 
לוקח  כזה  תנור  ולכבה  ומעלה,  חום  מעלות 
מספר ימים וכן להפעיל את התנור לוקח מספר 
ימים, בשל כך אין בעולם מפעל מלט אשר אינו 

פועל בשבת.

אשר  רבים  מפעלים  ישנם  כתבנו  של  מבדיקה 
נמצאים באותה בעיה ונמצאו להם  הפתרונות 
־הטכנולוגיים וההלכתיים בסיוע של רבני הווע

ולילה  יומם  משקיעים  אשר  השבת  למען  דה 
כה שבת  לשמור  המבקשים  למפעלים  ־לסייע 

לכתה.
יחסית  אחד  מפעל  ישנו  הרותח,  המלט  בשוק 
טוב  בהר  השוכן  טוב'  הר  'מלט  מפעל  קטן 
־הסמוכה לבית שמש, אשר נרכש על ידי משפ

חה דתית וערכית העושה כל שביכולתה למען 
רבני  עם  יצרה קשר  ולאחרונה  שמירת השבת, 
אישור  לקבלת  ופועלת  השבת  למען  הוועדה 
לציבור  ממש  של  בשורה  יהווה  אשר  מוסדר 
יוכל  לו  חשובה  השבת  שכבוד  מי  וכל  החרדי 
לרא חודשים  מספר  ־בעוד 

מלט  לרכוש  בעולם  שונה 
הכנסת  לבית  או  לביתו  כשר 
־מלט קדוש אשר ביזע ומשא

המפעל  את  יהפכו  רבים  בים 
להיות הראשון והיחיד בעולם 

השומר שבת בהידור.
עסקני השבת קוראים לציבור 
שהשבת חשובה לו ולקבלנים 
כי  הבנייה,  בתחום  והיזמים 
ראוי לחזק את מפעל מלט הר 
רבים  מאמצים  העושה  טוב 
עצומים  משאבים  ומשקיע 
מתוך  השבת  שמירת  למען 
והס היחודי  בערכה  ־אמונה 

לחלוץ  והיה  השבת  של  גולי 
על  שמקבל  בעולם  הראשון 
שומר  מפעל  להיות  עצמו 
שרוכש  מי  כל  כי  ראוי  שבת, 
הכנסת  בית  בונה  או  דירה 
יוודא כי המלט והריצפה עליה 
־הוא מחנך את ילדיו יהיו קדו

שים בקדושת השבת.
הרבנים ועסקני השבת מקווים 
הנחשון  טוב  הר  מפעל  שכמו 
כך  השבת,  דגל  את  שהרים 
יבואו בעלי מפעלים ויבואנים 
עצמם  על  ויקבלו  נוספים 

שמירת שבת. 

כתבת תשקיף
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"מחלה ושמה – לפסוספירוזיס" אומרת הכותרת הראשית בעל 
המשמר, בשנת 1963. 

העכברת,  במחלת  שחלה  לילד  הורה  לנו  אמר  שעבר  בשבוע 
שהשם של המחלה לא נעים לו. במשך שבוע שלם, עבדנו למצוא 
מזור לבעייתו ולמצוא שם חדש, ואכן מצאנו – "קדחת הבוץ". זה 

השם בו נקראה המחלה בשנת 1963, לפני חמישים שנה. 
איך שלא תבחרו לקרוא לה, השבוע בדיון בו השתתפו סגן שר 
הבריאות ח"כ יעקב ליצמן, מנכ"ל משרד הבריאות משה בר סימן 
טוב, המשנה למנכ"ל פרופ’ איתמר גרוטו, מנכ"ל משרד התיירות 
והגנים,  הטבע  רשות  הסביבה,  להגנת  המשרד  ונציגי  הלוי  אמיר 
מועצות מקומיות, רשות המים, ארגון מגדלי הבקר. ניתנה סקירה 
 ,242 נבדקים  סה״כ  עדכניים:  בנתונים  העכברת  מצב  על  נרחבת 
יפעלו  השונים  המשרדים  כי  נקבע   .42 מאומתים  מקרים  מספר 

יחדיו באופן מתואם על מנת להביא למיגור המחלה.
למחלה  בהקשר  הבאים  בנושאים  יהיו  שיתבצעו  הצעדים 
ושטחי  השתייה  מקורות  הסדרת   .1 אלה:  בימים  אותנו  שפוקדת 
בקר  גישה של  למנוע  מנת  על  מעיינות  וגידור  הבקר  המרעה של 
למעיינות.  המים  רשות  ידי  על  מים  הזרמת   .2 המים.  למקורות 
של  בהסדרה  מושקעים  להיות  צריכים  המאמצים  רוב  כי  הובהר 
 .3 המחלה.  את  שמעבירים  החופשיים  הבר  וחזירי  הבקר  נושא 
ידי  על  התברואה  רמת  לשיפור  פעילות   .4 נגועים.  עדרים  חיסון 

הרשויות המקומיות.
לצד זה, משרד הבריאות ימשיך לעדכן את הציבור באופן שוטף 

על מצב הנחלים והמעיינות בהם אסור לטבול.

57 שנות עכברת

מארכיון העיתונות היהודית ההיסטורית של הספרייה הלאומית 
חוזרות  מהתפרצויות  סבלו  החולה  עמק  חקלאי  כי  ללמוד  אפשר 
ונשנות של עכברת, בעיקר בשנות ה-60 של המאה הקודמת, על פי 
דיווח משרד הבריאות, ב-1962, לקו במחלה 52 בני אדם מיישובי 
עמק החולה, וב-1968 נפגעו באזור החולה כמות נכבדה של בני 
אדם  בני   38 אושפזו  לבדו  בצפת  זיו  החולים  בבית  כאשר  אדם, 

שאובחנו עם המחלה.
אפשר ללמוד מהעיתונות דאז, כי במשך אותן השנים, השתוללה 
המחלה בצורה חסרת פרופורציות והדבר גרם לבהלה גדולה. הנה 
למלחמה  "היערכות  הבהלה:  את  במקצת  להסביר  שיכול  ציטוט 
משפט  פי  על  כך  החום",  בחודשי  שמשתוללת  מוזרה  במחלה 
מהעיתונות באותם ימים. רק נציין כי המקרה הראשון בארץ זוהה 

בשנת 1942 )טרם קום המדינה(.
גם אז הייתה ישיבה בממשלה בדומה לזו איתה פתחנו. ההערכה 
אותם  בעכברת.  שחולים  אדם  בני  עשרה  ישנם  שנה  בכל  כי  היא 
ממש  בצורה  בסביבתם  או  חיים  בעלי  עם  עובדים  אנשים  עשרה 
עיתונות שמלמדים שהייתה התפרצות  קטעי  אין  אך  משמעותית, 

בסדר גודל הדומה לזה הנוכחי מאז שנות ה-60. 
אותה  לעכברת  הולדת חמישים  יום  רפאלי  "חוגג" אסף  השנה 
חווה בהיותו כבן 18 בקיבוץ, כעת, עם ההתפרצות המחודשת, הוא 
חוזר אל הרגעים: "אנשים שעבדו בהשקיה בעמק החולה בשנות 
עוד  היו  היחידי,  לא  אני  הזאת.  המחלה  את  חטפו  וה-60  ה-70 

הרבה כמוני".
איך הייתה התחושה כשזו שוב פרץ?

"הייתי בטוח שהמחלה נכחדה ונמצאו לה חיסונים אבל מתברר 
שמעתי  לא  שאני  מקרים   10 בערך  שנה  כל  יש  שטעיתי.  שלא, 

עליהם ועכשיו הייתה התפרצות יותר אגרסיבית ששמענו עליה".
התקדמו מאז בשיטות הטיפול?

בבית  תשאל  לך  מושג,  לי  אין  מאז,  בעיר  גר  אני  יודע,  "לא 
החולים זיו בצפת ובבית החולים פוריה. המחלה פוגעת בכל אחד 
ויש  יותר קשה  בצורה שונה, יש אנשים שמקבלים את זה בצורה 

כאלו שמקבלים את זה בצורה יותר קלה.
"לוקח למחלה מאז המגע עם החיידק 10-14 ימי דגירה עד שזה 
ימים, ואחרי  נכנס לחום גבוה למשך מספר  נכנס לגוף, ואז הגוף 
שהחום עובר הגוף צריך להחלים הרבה ימים כי הוא מאבד הרבה 
בסיבוכים,  מתחילה  כשהמחלה  גדולה  היותר  הבעיה  מהמשקל. 
המחלה.  אחרי  השנה  בחצי  להתרחש  שיכולים  סיבוכים  מיני  כל 

במקרה שלי היה סיבוך בעצם ברגל ובעין שמאל".
איזה הנחיות היו אז?

"קודם כל הרבה מנוחה. בזמנו היה טיפול להורדת חום אני לא 
זוכר אם נתנו אנטיביוטיקה. אחרי הורדת חום צריך לחזור למשקל, 
זה אורך זמן, ואתה צריך להיות מאוד ערני לכל מיני דברים שקורים 
לך בגוף. כי זה יכול להיות סיבוך כתוצאה מהמחלה. צריך להיות 
בקשר הדוק עם רופא המשפחה וללכת לטיפול אצל מי שמומחה 
בתחום, אם זה רופא עיניים ואורתופד או נוירולוג, כל מי שמתעסק 
את  שגומרים  אחרי  מהמחלה.  שנובעים  הסיבוכים  תוצאות  עם 
אם  להשגיח  אלא  שאננים  להיות  אסור  למשקל  וחוזרים  המחלה 

קורים דברים ולטפל בהם". 
אתה זוכר את זה כטראומה?

לפרופיל  אותי  גייסו  לא  כל  קודם  חיי.  המשך  על  השפיע  "זה 
שרציתי להתגייס. חסרה לי שליש עצם ברגל שמאל. אני לא יודע 
אם החיים היו מתגלגלים אחרת אם זה לא היה קורה. אולי הייתי 
מתגייס ואז לא יודע מה היה קורה... ככה התגייסתי לא בפרופיל 

97 וגם דחו לי את הגיוס בשנה".
איך היו נראים בתי החולים לפני 50 שנה?

"אני עברתי את זה בבית, בקיבוץ. אחרי הניתוח ברגל שכבתי 
שבועיים בביתן 20 בתל השומר, זה היה ביתן ארוך שהיה שייך עוד 
לצבא הבריטי, החולים שכבו לכל אורך המסדרון, לא היו התנאים 
של היום מצד אחד ומצד שני הייתה שם הרגשה מאוד טובה. אני 

חושב שמבחינת מה שהמדינה השקיעה בבריאות 

ומיטות פר תושבים היה לא פחות אולי אפילו יותר מהיום. פוריה 
שטיפלו לי בעין היה נראה כמו קיבוץ קטן עם גינות ונראה לי היינו 
4 בחדר, זה זכור לי כמקום מאוד חביב. היום אני רק מבקר בבתי 
חולים, הכול הרבה יותר גדול ותעשייתי, אתה הולך שם לאיבוד, 

אז היה הכול הרבה יותר קטן ואינטימי".
חזרת לעבוד בהשקיה אחרי זה?

"אחרי המחלה לא, אבל אחרי הצבא כן ובכלל בחקלאות".
מה תרצה לאחל ולהמליץ לחולים שמן הסתם יקראו אותנו?

קשה  אותה  מקבל  אתה  שאם  מחלה  זו  כי  בריאות,  כל  "קודם 
לחטוף  לא  לכולם  מאחל  ואני  עצמם  על  שישגיחו  קשה.  היא  אז 
סיבוכים, אבל אם מקבלים סיבוכים לגשת מיד לרופא המשפחה. 
בנוסף, להיות במעקב לפחות בחצי שנה הראשונה אחרי המחלה, 

אז יכולים לצוץ כל מיני עניינים וצריך להיות תחת מעקב.
איתה  וסיימתי  באוגוסט  קיבלתי את המחלה  זוכר  "ממה שאני 
בנובמבר. היה לי את הסיבוך בעין ואחרי הסיבוך היה צריך ללכת 
בזמנו עם משקפי שמש ועין סגורה וחבושה, זה לוקח זמן, בקיצור 
לא לחשוב פעמיים, אם חושבים שיש איזשהו סיבוך. זה הכי חשוב 
לזכור - המחלה לא נגמרת במחלה עצמה. כאחד שעבר את המחלה 

חשוב לי לומר, עברת את המחלה עוד לא סיימת עם זה".

בגל ההתפרצויות של  ישראל' עם אסף רפאלי, שנדבק  'כל  להירגע, שוחח  בעוד המגיפה מתחילה 
שנות ה-60, וסובל עד היום מסיבוכים של המחלה • האזהרה המרכזית: גם אם החלמתם – המשיכו 

לעקוב אחרי כל סיבוך רפואי

פוסט עכברת
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אבל  אורות,  להם  מביאה  אומן  כי  לומר  נוהגים  ברסלב  חסידי 
בכל  זוהר.  פחות  קצת  המצב  הטיסות,  למחירי  שנוגע  מה  בכל 
לאומן  נוספים  ויהודים  ברסלב  מחסידי  רבבות  טסים  ושנה  שנה 
שבאוקראינה, שם קבור רבי נחמן מברסלב, שעל קברו הם שוהים 

במהלך הימים הנוראים. 
כמה חשוב  עד  לחדד  בכדי  בברסלב  אומרים  יעדר",  בל  "איש 
לא  כבר  האחרונות,  בשנים  שבאומן.  הקדוש  הציון  על  להתפלל 
רק חסידי ברסלב רואים בחשיבות ההשתטחות על קברו של רבי 
נחמן בראש השנה, אלא גם אנשים שלא שייכים לחסידות רואים 
ימים ולהגיע לציון לתפילות  מחויבות להיפרד מהמשפחה לכמה 

ראש השנה. 
בפני החובה להגיע לאומן עומדים להם מכשולים רבים, להיפרד 
לאכול  באוקראינה, מקום  אי שם  לינה  להשיג מקום  מהמשפחה, 
מחוסר  ולסבול  השבת  סעודות  את  גם  ולעיתים  החג  סעודות  את 
פרטיות. אך יותר מהכל, הדבר שמלחיץ את המתפללים באומן, הם 

מחירי הטיסות היקרים והמאמירים מפעם לפעם.
אם תגיעו לשדה התעופה ימים לפני ראש השנה, תוכלו ללא ספק 
לשמוע את האמירה הבאה "אחי, יש לך כמה דולרים כדי להגיע 
לרבנו?" לא מדובר על אנשים שאוספים כסף כדי 'להתפנק' בטיול 
טוב, אלא כאלה שמבחינתם גורל השנה הבאה עלינו לטובה, תלוי 
בשביל  אבל  להם,  אין  שבאמת  באנשים  מדובר  דולרים.  בכמה 

להגיע לאומן, הם יעמדו ויבקשו נדבות. 
לפני  עוד  וזה  לטיסה  דולר  ל-800  גם  להגיע  יכולים  המחירים 
מחירי השהות הגבוהים גם ככה. בעקבות הביקוש המטורף לאומן, 
פי השמועות,  ועל  מחירי הטיסות מזנקים לסכומים כה מטורפים 
גורם מסוים קונה את כל הכרטיסים מוקדם מאוד וכאשר הכרטיסים 
אצלו, הוא יכול להעלות את מחירי הטיסות כרצונו. כלומר, כרצונו, 
משרדי  אצל  הכרטיסים  את  מפזר  הוא  החוק.  מרצון  פחות  אבל 
ושליטה  לעצמו  שבנה  אדיר  בקרטל  מחזיק  וכך  נסיעות  וסוכני 

מטורפת על מחירי השוק. 

שמים סוף?

הגישה  את  אהב  פחות  הכלכלה,  וועדת  יו"ר  כבל,  איתן  ח"כ 
סיבוב' על אלפי המתפללים חסרי האונים, שכל מה  'לעשות  של 
הוא  ורבם.  מורם  הדין בקבר  ביום  זה להתפלל  רצו לעשות  שהם 
לא הסתפק בלהכיל את תחושת הבטן הבלטי נעימה, ודאג לשגר 
בבדיקה  לפתוח  בבקשה  עסקיים  להגבלים  הממונה  אל  מכתב 

באשר לדברים. 
במכתבו כתב כבל: "פערי המחירים בטיסות בין חודש ספטמבר 
לבין שאר חודשי השנה מגיעים עד ל-600%. בעוד בימים רגילים 
לא  מחירו  השנה  בראש  דולר,  כ-300  עולה  לאומן  טיסה  כרטיס 
יורד מ-1000 דולר. לא ניתן להימנע מהמסקנה שחברות התעופה 

מנצלות את המצב להפקת רווח מופרז על גבם של החסידים. 
"תיאומי מחירים בקרב חברות תעופה לקראת מועדים עמוסים 
כבר  הרגולטורים  בעולם  כי  ונראה  חדשה  תופעה  אינה  במיוחד 
הרגולטור  כי  פורסם  לאחרונה  רק  איתה.  להתמודד  חוששים  לא 
הגרמני קנס את חברת התעופה לופטהנזה בעקבות זינוק מחירים 

אומן בכל מחיר
הטיסה  כרטיסי  מחירי  על  ברסלב  חסידי  מתלוננים  ארוכות  שנים  כבר 
עד  דולר  מכ-300  השנה  ראש  לקראת  המאמירים  הגיוניים,  הלא  לאומן 
לאלף ויותר • ח"כ איתן כבל נחלץ למאבק בנושא, וכתב שוב ושוב לממונה 

על ההגבלים העסקיים • בתגובה, הבטיחה האחרונה לפתוח בחקירה

על  ולהשתטח  לנסוע  בשנה  שנה  מדי  זוכה  אני  שש  מגיל 
ציון רבינו הקדוש. מגיל שש אני זוכה כבן לאב חסיד ברסלב, 
העדות  מכל  מגוון  עצום  מקהל  חלק  להיות  ברסלב  וכחסיד 
והחוגים. ספרדים, אשכנזים, ליטאים, חסידים, בעלי תשובה, 

דתיים וגם שאינם.
ההכנות למסע, וההרגשה עם השינוי שחל בך כילד, כבחור, 
הופכת  הגשמית  ההכנה  מפסח  וכאברך.  כנער  כך  ואחר 
לרוחנית, מלאה בגעגועים לשירה והנעימה המתחלפת ברחוב 
מסליחות  למניין,  ממניין  הקדוש.  לציון  ובכניסה  פושקינה, 
בנוסח מרוקאי לנוסח תימני, לנוסח פלוני ונוסח פלמוני. והיד 
המיתולוגי  'הקלויז'  אחד,  ברחוב  מניין  לכל  מלהגיע  תקצר 

השורשי שחזניו עוברים מדור לדור בהנהגת התפילה.
וכיבוד  העיניים,  שמירת  על  יתר  בהקפדת  מהבית  היציאה 
הצדיקים,  לכל  'התקשרות'  עושים  יד,  לי  מחזיק  אבי  הורים. 
מצווה  שליחי  ואומרת  מברכת  לצדקה,  פרוטה  שולחת  אמא 
אינם ניזוקים. "בנימין תתפלל עלינו, וזה הפרוטה לצדקה שלי, 

ואל תשכח תמיד את התיקון הכללי בכיס".
משם לשדה התעופה, כשבדרך חוטפים - איך לא - טבילת 
לרכבת  בטורים  עומדים  אלפים  'מוצא'.  במעיין  מקווה 
ברקע  השירה  למטוס.  לעליה  לצ'ק-אין,  ממתינים  האווירית. 

עוצמתית 'אומן אומן ראש השנה' עם לחץ וגעגוע.
מירושלים  מטלטל  מסע  אחרי  חצות,  שעת  הקדוש,  הציון 
לאומן, ישר מגיעים לציון ומשתטחים. שיר הגעגועים של מורי 
ורבי הגה"צ אליעזר ברלנד, עוד מימי הפספורטים המזויפים. 
הנסיעה במסתור לרוסיה האדומה, היסטוריה שממשיכה והיא 

קיימת. ממנין אחד מצומצם למאות מניינים.
ועכשיו, למה הנסיעה הכי קצרה שהופכת להכי ארוכה והכי 
כלכלית  די חלשה  למדינה  טיסה  פחות משלוש שעות  יקרה, 

שמשוועת לתיירים.
הנוסעים  לניו-יורק,  מנסיעה  יותר  יקר  לאומן  נסיעה  מחיר 
טיסה  שעות   8 של  בהשוואה  משלמים  לאומן  מניו-יורק 
כרטיס  מחיר  מישראל,  שמגיע  רגיל  מנוסע  פחות  לפעמים 

טיסה הכי זול עולה 700 דולר. 

ולתת  יקר  הכי  לקחת  שאפשר  התרגלו  התעופה  חברות 
שירות שבמדינת עולם שלישית טוב יותר, הם לא חייבים דין 
וחשבון לאיש, כי הרי החסידים תמיד ירצו לטוס וישלמו כל 

מחיר.
במספר הנוסעים אנחנו רק בעליה מתמדת. אין שנה שנשאר 
אירופה,  מדינות  כל  דרך  נוסעים  שלא  שנה  ואין  ריק,  מקום 

בתחנות ביניים, בניסיון לחסוך מעט במחיר.
רצוני עז להביא את הרשמים החווייתיים מנסיעת הגעגועים 
ולא לדבר על המחיר הנצלני שאיש מבין חברי הכנסת החרדים 
סגן  של  לזכותו  יאמר  באמת  בו.  מטפל  אינו  החברתיים  או 
השר ר' מאיר פרוש שהגיע לסיור ולקח חלק בדיונים בנושא, 
גם חבר הכנסת מיקי זוהר ערך דיון לרב בנשעיה ועוד, אבל 

מעשית דבר לא השתנה.
שונה  יהודי,  כל  עבור  למנהג  שהפך  החסידי  המנהג  למה 
אלפים  עשרות  נוסעים  השנה  במהלך  שהרי  היעדים,  משאר 
שם  מהבעל  החסידות  שושלת  מייסדי  קברי  על  להשתטח 
טוב הקדוש ועד האדמו"ר הזקן ועוד, שם המחירים הגיוניים 

לחלוטין.
למה המחיר הנצלני והכואב, ממוצע של 800 דולר לכרטיס 
בודד ללא אש"ל. זאת בזמן שמחיר ממוצע של טיסה לאירופה 
לנו שמיים פתוחים, השר  דולר. הבטיחו  עובר את ה400  לא 
עם  סיור  כולל  לאומן  הנסיעות  נושא  את  ובדק  סיור  ערך  כץ 
הנוסעים לאומן שסוקר בהרחבה בתקשורת, אבל שוב דבר לא 

השתנה.
תרומה,  מבקשים  לא  אנחנו  צדקה,  מבקשים  לא  אנחנו 
לנו  המגיע  את  מבקשים  אנחנו  עזרה.  מבקשים  לא  אנחנו 
כאנשים שעובדים על כרטיס הטיסה הזה ונאלצים לשלם מחיר 
גדולה,  לו הכנסה  ומי שיש  - ממש מעבודת כפים  מהעבודה 
לא אמור לשלם כפול. זה מובן מאליו שמגיע לנו את הדרישה 

הצנועה הזו!
ניסע השנה שוב, נחזור מחוזקים ושמחים, בתקווה לשינוי. 
אוזניים  ייפול על  לנו שנה לעשות שינוי בתקווה שהדבר  יש 

קשובות.

מאה אלף / בנימין מחלב

הכותב הינו איש תקשורת חרדי המשתייך לחסידות ברסלב.
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חריג בטיסות בתאריך מסוים. יחד עם זאת, ככל שהמצב התחרותי לא 
יביא לירידת מחירים בראש השנה הקרוב, תידרש הרשות פעם נוספת 
לנושא במטרה להבטיח שיפור במצב התחרותי שיוביל למחירי טיסות 

נגישים והוגנים יותר לנוסעים לאומן". 
בימים  הגבוה  נובע מהביקוש  הדבר  כי  כבל  לח"כ  השיבו  תחילה 
לא  כבל  אך  המחירים,  על  התעופה  חברות  בין  תיאום  אין  וכי  אלה 
הסתפק בכך ושיגר מכתב נוסף לממונה על ההגבלים: "אני פונה אליך 
לפני  כבר  שהתחיל  שבנדון  בנושא  בינינו  הפעולה  לשיתוף  בהמשך 
לאומן  המופקעים  הטיסות  מחירי  על  בפניך  התרעתי  עת  כשנתיים, 
בראש השנה. בפגישתנו שנערכה ביום 23.5.2018 אמרת כי את צופה 
ירידה משמעותית במחירי הטיסות השנה, עקב הסכם שהשיגה רשות 
התעופה האזרחית )רת”א( עם רשויות התעופה האוקראיניות שהסיר 
הגבלות אסדרתיות שייקרו את מחיר הטיסות, וכן עקב הגדלת קיבולת 
המושבים בין המדינות בתקופת חגי תשרי ב -25,000 מושבים לכל 

היעדים באוקראינה".
בתאריכים  הטיסות  מחירי  לגבי  שערכתי  מבדיקה  זאת,  "למרות 
האמורים, עולה בבירור כי לא חלה כל הוזלה ומחירי הטיסות לאומן 
בתאריכים הרלוונטיים עדיין עומדים על כ$900- לטיסה הלוך ושוב. 
טיסה שאורכה שלוש שעות לכל כיוון, שמחירה בימים כסדרם נע בין 

$300-400 , מכפילה את שוויה ויותר בראש השנה".
בהמשך המכתב כתב כבל: "העלייה לקברו של רבי נחמן מברסלב 
שהינם  ישראלים  כ-50,000  עבור  חשובה  מצווה  הינה  השנה  בראש 
בגדר 'קהל שבוי' שישלם כל מחיר כדי לעלות לקבר. למען הסר ספק, 
לא מדובר בעלייה סבירה במחיר שנובעת מעלייה חדה בביקוש אלא 
בניצול בוטה של מצבם של הנוסעים. בפגישתנו סיכמנו כי ככל שלא 
העסקיים  ההגבלים  רשות  תנקוט  משמעותית  מחירים  ירידת  תהיה 
צעדים אקטיביים כדי להביא להוזלת המחירים. אני קורא לך להתערב 
בידי  הנוסעים לאומן  הניצול של  ולהבטיח את הפסקת  מיידי  באופן 
חברות התעופה כך שכבר בראש השנה הבא עלינו לטובה יוכלו לנסוע 

לאומן במחירים שפויים והוגנים".
כתבה  הלפרין,  מיכל  הגברת  עסקיים,  להגבלות  בתגובה, הממונה 
מכתב ובו בשורות טובות לבאי הציון ופתיחת החקירה. "סברנו שיש 
מקום לבחינה מעמיקה יותר מצדנו כדי לאתר כשלי שוק אפשריים", 
הנסיעות  לסוכנויות  פניות  הלפרין  שיגרה  בנוסף,  הממונה.  כתבה 
המובילות בארץ, ו"בהתאם לתשובות שנקבל וניתוח הנתונים נשקול 
את המשך צעדינו", כך על פי מכתבה. האם פתיחת הבדיקה תשנה את 
התמונה כבר השנה? אין לדעת בשלב זה, אך נדמה כי הכיוון בהחלט 

חיובי.

למה אומן?

על פי חסידי ברסלב, רבי נחמן מברסלב הבטיח כי מי שיגיע בראש 
השנה לאומן, הוא יוציא אותו זכאי לגמרי בדין, עוד בלילה הראשון 
בצורה  ובכלל  בחסידים  מושרשת  הזו  האמונה  השנה.  ראש  של 
הנוקשה  למאבק  הסיבות  אחת  וזו  לפשרות,  נתונה  ובלתי  מובהקת 
שצדיקים  שידוע  להזכיר  מיותר  הרי  הציון.  אל  להגיע  החסידים  של 
ואלה  בקבר  אצל  להתפלל  שבאים  אלה  על  השמיים  מן  משפיעים 

שעושים לעילוי נשמתם. 
דבר נוסף: רבי נחמן הקפיד בחייו שחסידיו יגיעו אליו לראש השנה, 
באומרו כי בראש השנה יש לו כוח מיוחד "להמתיק את הדינים" מעל 
נוטה  כבר  כשהוא  לחייו,  האחרון  השנה  ראש  בערב  אתו.  שיהיו  מי 
למות, ציווה לחסידיו שכשיחזרו כל אחד לביתו, יעשו כרוז שכל מי 
שמאמין בה' יבוא להיות בראש השנה אצל רבי נחמן באומן. תלמידיו, 
ובראשם רבי נתן, הסיקו מכך כי כוונתו שימשיכו לבוא אליו לראש 

השנה גם אחרי פטירתו, לשהות בסמוך לציונו.
בתקופת  גם  לקברו.  להגיע  ברסלב  חסידי  נוהגים  צוואתו  פי  על 
השלטון הסובייטי קיימו החסידים באזור את העלייה לרגל, ועד אמצע 
שנות ה-30 פעל במקום בית-מדרש קטן. מעטים אף הצליחו להגיע 
מארצות אחרות תוך חציית מסך הברזל. אפשר לראות במסירות הזו, 
מסירות  תוך  שכן  הטיסות.  קרטל  על  לכתבה  דומה  משהו שבמקצת 
כנראה  הכבד,  אף המחיר הכספי  על  ולכן  חסידים  הגיעו  עזה שכזו, 

שימשיכו להגיע

עם  החשש"  "עלה  הכלכלה,  בוועדת  דיון  במהלך 
דגש על "חשש" כי מחירי הכרטיסים לאומן מוקפצים 
לקראת ראש השנה והמחיר עולה בתיאום בין חברות 
ויותר. בעקבות  התעופה מכ-300 דולר ל-1,000 דולר 
ההגבלים  על  הממונה  הודיעה  השבוע  בתחילת  כך, 
העסקיים, מיכל הלפרין, כי תפתח בחקירה על התנהלות 
הטיסות לאומן שבאוקראינה והחשש לתיאום מחירים 
נחמן  רבי  לציון  בטיסות  השנה,  ראש  שלפני  בימים 
יותר  מעמיקה  לבחינה  מקום  שיש  "סברנו  מברסלב.  
מצדנו". אז עד עכשיו הכרנו את הפרסומת על הכבל 

התת ימי, מעכשיו תזכרו את "הכבל של אומן". 
אורות  על  )וחזרתי  באומן  הייתי  שפעמיים  אני, 
המקומי,  הארגון  על  לומר  מה  הרבה  לי  יש  גבוהים( 
הלוקה בחסר, על איך שילדים נמחצים לרגלי מבוגרים 
את  העזיבה  של  הרעיון  על  או  האוטובוס,  בתחנות 
זצוק"ל  נחמן  רבי  מה  או  הנוראים,  בימים  המשפחה 
היה אומר על הרעיון של לקנות לאישה יהלום ב-1000 
דולא לקראת החג על כל עמלה בשנה האחרונה במקום 
לטוס, אבל לכל אדם אמונתו וצדקתו ולא אתערב בה 

חלילה. 
ולכן  כלכלה,  ומדבר  כלכלה  חושב  כלכלה,  חי  אני 
למה   :1 מבין  לא  רק  אני  היתר.  על  מלהרחיב  אמנע 
ההגבלים  על  הממונה  לעשות  שהחלה  הבדיקה  את 
הייתה  הכתובת  עת  שנים,   10 לפני  עשו  לא  העסקיים 

על הקיר? 
ההגבלים  על  לממונה  קרה  בדיוק  מה   :2 מבין  לא 
העסקיים בימים האחרונים שדווקא כעת החלה לבדוק 
את הקרטל הזה שנקרא "טיסות לאומן"? האם הבדיקה 

מגיעה לכאורה משיקולים זרים? 
נניח שהממונה על ההגבלים העסקיים   :3 לא מבין 
כדי  מזה מספר שנים  הנושא  חוקרת את  תאמר שהיא 
שיהיו לה סימוכין לחשדות, איפה הרבנים המכובדים 
כדי  שלהם  החיים  את  שמגרדים  חסידים  אותם  של 
להשיג כרטיס טיסה לראש השנה? איפה אתם הרבנים 
של התלמידים שמסתובבים בשדה התעופה ומקבצים 
לאומן?  טיסה  עבור  דולר  ל-1000  להגיע  כדי  נדבות 
האם גם אתם חלק מהקרטל? מדוע אתם לא נלחמים 

בתופעה הכל כך יקרה הזו על גבם של החסידים? 
יו"ר ועדת הכלכלה איתן כבל, אני חושב שזה המקום 
זה שהערת את הממונה על  לומר לך תודה, תודה על 
ההגבלים העסקיים, תודה לרבנים שמאפשרים לעסקי 
הנאמנים  החסידים  את  לעשוק  "החרדיים"  התעופה 
כל  למערכת  ותודה  הציון  ולקדושת  נחמן  רבי  לתורת 

ישראל שמאפשרים לי לנער פרות קדושות.

זצוק''ל  מברסלב  נחמן  רבי  של  לציונו  הדרך  נפתחה  מאז 
בכל  המחירים  התייקרות  סוגיית  עם  ברסלב  חסידי  התמודדו 
בראש  שנה  כל  החסידים  כוספים  אליה  לנסיעה  שנלווה  תחום 

השנה.
המעופש  ביתם  את  שהציעו  האוקראינים  אלו  היו  בתחילה 
הדלים  לתנאי מחייתם  לא מבוטלים בהשוואה  סכומים  תמורת 
הכיסופים  ומגודל  מתגוררים.  הם  שבה  מפותחת  הלא  במדינה 
הנושא לא העסיק את הנוסעים יתר על המידה משום שמטרתם 
היחידה הייתה לפקוד את ציון רבם הנערץ אחרי עשרות שנים 
בהן ההגעה לא התאפשרה כלל כשמסך הברזל שלט באזור כולו.

במקום,  שטמון  הכלכלי  הפוטנציאל  את  הפנימו  המקומיים 
ולחגיגה הצטרפו גם גורמי השלטון האוקראינים שסחטו כספים 
החסידים  היו  מכך  שניזוק  ומי  בדעתם.  עלה  שרק  דבר  כל  על 

שהרגילו אותם לשלם, והרבה.

חסידי  בקרב  טבעית  התפקחות  החלה  האחרונות  בשנים 
ברסלב ונושא יוקר המחירים הנוגע לשהייה במקום שרק מאמיר 
היה  הנושא  זה  בשלב  היום,  לסדר  לעלות  החל  לשנה  משנה 
של  גבם  על  להתפרנס  שהתרגל  שמי  ברור  כי   – אבוד  כמעט 

החסידים לא יוותר בקלות.
טירוף מחירי  היום  לסדר  אלא שבימים האחרונים עלה שוב 
להגיע  שיכולים  אסטרונומים,  בסכומים  לקייב  הטיסה  כרטיסי 
להביא  נחישות  ישנה  כי  נראה  הפעם  אך  ויותר.  דולר  ל-1000 
המחירים  בקרטל  הנוראית  להתעמרות  סוף  שישים  לפתרון 

והדבר תלוי אך ורק במידת העקשנות של העוסקים בדבר.
רבני  בקרב  יוזמה  התגלגלה  שנים  כמה  שלפני  כאן  נחשוף 
וניסו  החסידים,  חשבון  על  המחפיר  הניצול  את  שראו  ברסלב 
כרטיסי  לרכוש  לא  לציבור  להוביל לצעד דרמטי מאוד שיקרא 
טיסה כלל, כל עוד המחירים לא ירדו. גם במחיר ויתור של הגעה 

יתקעו  הסוכנים  והגיונית:  ברורה  הייתה  המטרה  בר״ה.  לאומן 
עם הכרטיסים עד הדקה 99 ויוזילו את המחירים ברגע האחרון.

אך רגע לפני שהמהלך יצא לדרך, היה מי שאמר שלא יהיה 
מורכב  לאומן  שמגיע  שהציבור  משום  קורא,  לקול  משמעת 
אחת  קהילה  לא  וזו  בארץ  שונים  וממקומות  גוונים  מהרבה 
הומוגנית שאפשר יהיה לגבש אותם, ויהיה תמיד מי שישלם את 
המחירים הללו. ובפרספקטיבה של זמן התברר שההוא צדק, וכל 

עוד אנחנו נמשיך לשלם הם ימשיכו להפקיע מחירים.
הרשות  כמו  הרלוונטיים  שהגורמים  היא,  האחרונה  התקווה 
להגבלים עסקיים האמונה על האכיפה בנושא שנכנסה לתמונה 
מלאכתה,  את  שתשלים  בתקווה  הנושא  את  שתחקור  ,הודיעה 

וגם בזה אני מסופק אם תצליח...
כנראה שהאמרה אותה אמר רבי נחמן זיע״א ״ראש השנה שלי 

עולה הכל״ כוללת גם את המחירים ההזויים...

אשמים אנחנו / נתן משי

איפה אתם ואיפה הייתם? 
/ איציק מצרפי

הכותב הינו עיתונאי בקו 'הסקופים' וחסיד ברסלב

הכותב הינו עורך מוסף הכלכלה החרדי 'ביזנס'
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ארבעס
יענקי קצבורג

ת  ו ד י ס ח ב
ר  מ ט א ס
ם  י כ י ש מ מ
להנחלת  במאמציהם 
החדשות  התקנות 
שמטרתן להביא לכך 
את  יחתנו  שהורים 
שהם  תוך  ילדיהם, 
כסף  סכום  מוציאים 
 30 על  עולה  שלא 
עסקני  דולר.  אלף 
הקימו  החסידות 
בה  מיוחדת,  תצוגה 
האדמו"ר  גם  צפה 
שפירטה  מסאטמר, 

את כל שלבי ההוצאות מהתשלום לשכן ועד השבע ברכות 
האחרון, כאשר בסופו של דבר סכום ההוצאות לא חצה את 

ה-30 אלף דולר.
השבת  במוצאי  שלב  עלתה  התקנות  להנחלת  הפעילות 
האחרונה, כאשר מעל 500 בנות הסמינר של החסידות חתמו 
במהלך  ההורים  לימין  יעמדו  כי  והתחייבות  הצהרה  על 

השמחה.
שמענו  שלנו  הרחום  היהודי  "מהלב  נכתב:  הקבלה  בנוסח 
את המצב הקשה כאשר כיום 80 אחוז מהמשפחות, ההורים 
מחתנים  הם  כאשר  משוש  עת  ובהגיע  מאוד,  קשה  עובדים 
קורסים  הם  מאוד,  מרובות  שההוצאות  בזמן  ילדיהם,  את 
וזה  בעול  לשאת  מרגישות  אנחנו  ולכן  הקשה,  העול  תחת 
עצמינו  על  לקבל  לקראתם  לבא  לנו  היא  וזכות  באחריותנו 
המחיר  הורדת  על  שמיוסדות  החתונה,  תקנות  על  לשמור 

האדיר שחתונה עולה". 
בקריית  פרדייס'  רחל  'בית  באולם  הוקם  הפרויקט  כזכור, 
אמור  החתן  שצד  מה  אחד,  מצד  דוכנים.   13 וכלל  יואל 
אמור  הכלה  שצד  מה  השני  ומהצד  השמחה  לאורך  לשלם 
הדוכנים  הצדדים.  לשני  המשותפות  ההוצאות  לצד  לשלם, 
היו: 1. דוכן של גמר השידוך לצד החתן; 2. דוכן של מתנות 
 .4 וכובע(;  שטריימל  )כולל  החתן  מלבושי   .3 החתן;  מצד 
הוצאות אחרות של צד החתן; 5. ימי השבע ברכות של צד 
החתן; 6. הוצאות הכנת ושכירת דירה לזוג - שני הצדדים; 
7. רהיטים ומוצרי חשמל - שני הצדדים; 8. שמחת החתונה - 
שני הצדדים; 9. מתנות מצד הכלה; 10. מלבושי הכלה; 11. 
הוצאות אחרות לצד הכלה; 12. ימי המשתה של צד הכלה; 

13. גמר השידוך לצד הכלה.

המדרש  בית  השבוע  נחנך  והיסטורי  מרגש  במעמד 
קבע  למעמד  כשקודם  בטבריה,  צאנז  קרית  במרכז 
מצאנז.  האדמו"ר  המדרש  בית  בנין  בשערי  מזוזות 
ונבנה  בטבריה  צאנז  קרית  של  במרכזה  הוקם  המדרש  בית 
ברוב פאר והדר, כראוי לבית מקדש מעט שישמש את מאות 

התושבים המתגוררים בשיכון. 

אויערבאך  דוב  אברהם  רבי  הגאון  הופיע  המעמד  במהלך 
לרגל  ברכה  דברי  לשאת  ונתכבד  טבריה,  גאב"ד  לרפו"ש, 
חסידות  שקדושת  התבטא  שנשא  בדברים  הגדול,  המעמד 
פני  על  להקרין  תמשיך  ובקדושתה  בתורתה  הידוע  צאנז 
יין שהביא  דבריו העמיד  בסיום  העיר הקדושה טבריה.  כל 
מביתו על שולחן  האדמו"ר מצאנז. כמו כן נשא דברים רבה 

של טבריה הגאון רבי צבי בוחבוט.

ובכירי  העיר  מועצת  חברי  ציבור  אישי  רבנים, 
השבע  בשמחת  השבוע  השתתפו  שמש  בית  עיריית 

ברכות לבנו של דובר העיריה הרב מתתיהו רוזנצווייג.

למעמד  זכתה  ברק  בבני  הרצוג  קרית  שכונת 
ניאות  קנייבסקי  הגר"ח  התורה  שר  מרן  היסטורי, 
לשכונה,  נדיר  באורח  והגיע  השכונה  רבני  לבקשת 
הרצוג.  קרית  הקודש  קהילות  חיזוק  עצרת  בראש  לעמוד 
"בית  לקהילת  תורה  ספר  הכנסת  התקיימה  למעמד  קודם 
מועצת  ולנשטיין, חבר  יעקב  הרב  ידי  על  תפילה", שנתרם 
המעמד  החל  התהלוכה  סיום  ועם  עילית,  מודיעין  העיר 

הגדול בהשתתפות כל רבני השכונה מכל העדות והחוגים. 
"מסורת  הספר  בית  של  החדשה  ברחבה  התקיים  המעמד 
ישראל" ברחוב נויפלד, כאשר בימים שקדמו למעמד עמלו 
עשרות פועלים להכשיר את השטח הענק כך שיוכל להכיל 
את אלפי המתכנסים, כאשר על הלוגיסטיקה האדירה פיקד 
וצוות  רובינשטיין  אברהם  הרב  ברק  בני  עיריית  ראש  מ"מ 
מיוחדות  טריבונות  הוקמו  הרחבה  צדדי  בשני  לשכתו. 
והחוגים  העדות  מכל  ת"תים  ילדי  כ-1500  שהכילו 
תורה.  של  לכבודה  שבת  בבגדי  לבושים  שהגיעו  בשכונה, 
קצוות  הכיל את אלפי האנשים שהגיעו מכל  מרכז הרחבה 
השכונה. במקביל, אלפי נשים התאספו במעלה רחוב נויפלד 

וצפו במהלך העצרת על גבי מסכי ענק שהוצבו במקום.
וראשי  רבני הקהילות  כל  ישבו  בימת הכבוד המפוארת  על 
על  הכריז  והמנחה  האות  ניתן  כאשר  בשכונה.  הישיבות 
פצחה  המעמד,  לרחבת  התורה  שר  מרן  של  התקרבותו 
התזמורת בשירת "ימים על ימי מלך תוסיף", כשקהל האלפים 
אנשים וילדים פצח בשירה אדירה ובריקודים סוערים. כאשר 
נראתה דמותו של מרן על גבי המסכים, נעמדו האלפים על 

קצות רגליהם לחזות בזיו פניו, והקהל כולו שר במלוא גרונו 
"עוד ינובון בשיבה דשנים ורעננים יהיו".

רבי שמשון  ניגש למיקרופון הגאון  כניסתו של מרן,  לאחר 
בשם  רם  בקול  ובירך  הצפון"  "אור  קהילת  רב  אלטמן, 
אלפי  כאשר  ליראיו",  מחכמתו  חלק  "אשר  ברכת  ומלכות 
במיוחד  מרגש  רגע  הייחודית.  לברכה  מצטרפים  הילדים 
אלפי  של  קולם  נשמע  המעמד  של  בשיאו  כאשר  נרשם 
הילדים משני צדדי הרחבה ששרו מעומק ליבם את התחינה 
"אבינו אב הרחמן תן בליבנו בינה להבין ולהשכיל". במעמד 
ישראל  ורבי  יהודה אריה שוורץ  רבי  נשאו דברים הגאונים 

בונם שרייבר מרבני השכונה. 
לאחריהם הוקראו דבריו של מרן שר התורה לקהל המתכנסים 
על ידי מקורבו רבי מרדכי בונים זילברברג, רבה של שיכון 
ה' הסמוכה. עם סיום המעמד האדיר פצחה התזמורת בשירת 

"משכני אחריך נרוצה".
וחנוכת המבנה  לאחר העצרת התקיים מעמד קביעת מזוזה 
החדש של בית יעקב מסורת ישראל, שנבנה על ידי עיריית 
בני ברק, בנוכחות הרב אברהם רובינשטיין מ"מ ראש עיריית 
אליעזר  הרב  עם  יחד  העצמאי  החינוך  הנהלת  וחבר  ב"ב 

סורוצקין מנכ"ל החינוך העצמאי.

ישיבת  ראש  לנדו,  דב  רבי  הגאון  הגיע  השבוע 
אלול  זמן  לרגל  בירושלים  חיזוק  למסע  סלבודקה, 
לנדו  הגר"ד  הגיע  תחילה  הקדושות.  בישיבות  שנפתח 
בראשות   – החכמה'  'נתיבות  בישיבת  מוסר  שיחת  למסור 
הגרד"ק וולפסון, שם חיזק את התלמידים להתעלות בתורה, 
השיעור  הדין.  יום  לקראת  טובות  ובמידות  שמיים  יראת 
דניאל  רבי  הגאונים  הישיבה  ראשי  בראשות  היה  בוולפסון 
נויברט, רבני הישיבה ומאות תלמידים.  ורבי ברוך  וולפסון 
רבי  הגאון  בראשות  הגרי"ש  לישיבת  גם  הגיע  בהמשך 
שבתאי ויספיש, שם התפלל תפילת מעריב ובירך את בחורי 

הישיבה.

הכנסת  אי"ה  תתקיים  חמישי  ביום  הבא  בשבוע 
אלעד,  בעיר  בתפארתה  תורה  לישיבת  תורה   ספר 
ראשי הישיבה הגיעו עם ספר התורה לבתי גדולי הדור, 
ומרן ראש הישיבה הגר"ג  קניבסקי  מרן שר התורה הגר"ח 

אדלשטיין לכתיבת אותיות. 

הפעילות להנחלת תקנות הנישואין בסאטמר, הכנסת ספר 
בירושלים  לנדו  הגר"ד  בתפארתה',  'תורה  לישיבת  תורה 

ומרן שר התורה הגר"ח קנייבסקי בקרית הרצוג
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עיד אל אדחא

בואו ונלמד מבני דודנו. המוסלמים חגגו השבוע 
את חג הקרבן, ״עיד אל אדחא״. מיליוני מוסלמים, 
כולל ישראלים רבים, עלו ל׳מכה׳ בכדי לזכות בתואר 
חאג׳. שם-תואר שילווה אותם לשארית חייהם, בסגנון 'עלה 
לרגל'. דתיים יותר ודתיים הרבה הרבה פחות, שירכו דרכם 
הארוכה, בכדי לסובב את ה'אבן הקדושה' על פי אמונתם 7 
פעמים. במטוסים, במוניות, באוטובוסים, בכל כלי תחבורה 
מצוי שזז ואף בחמורים וגמלים עשו ההמונים את דרכם מכל 
קצוות תבל, חלקם בתנאים סיזיפיים קשים. עייפים, מזיעים, 
אסונות  היו  בעבר  מחנק.  כדי  עד  צפוף  נורא,  מדברי  בחום 

ענק עקב הדוחק, הצפיפות הלא אפשרית ותת התנאים. 
והדת  המסורת  את  מכבדים  המוסלמים  עובדה. 
יכול  יכול להסכים, להעריך ולכבד, ואתה  המוסלמית. אתה 
בבירור,  ומצביעות  משתנות  לא  העובדות  ולבטל.  ללעוג 
את  שגדשו  האירופאים  כולל  הם,  באשר  האסלאם  מאמיני 
ה״לא  וגם  האמריקאים,  באירופה,  השבוע  התעופה  שדות 

דתיים״ שבתוכם, מכבדים את דתם. ניתן לקנא. 
והנקודה הפרטית האישית שלנו, בישראל הקטנה המוקפת 
נזיל,  עוין. במזרח התיכון הכל כך  זאבים אסלאמיסטי  עדר 
תבערה  בלון  אחד,  משוגע  נער,  דליק.  גם  ולאחרונה  נפיץ 
שייפול ח״ו במקום רגיש, יכול להדליק את הזירה. חסל סדר 
שאחריתו  מקיף,  למבצע  ליציאה  ולגרום  וסיכומים,  הבנות 

בועדת חקירה ממלכתית. 
באופק  והעוטף,  בגזרת-עזה  ה'הסדרה'  הסכם  מאידך, 
בשבוע  ונחתם  כמעט  המעשי  הסיכום  לעין.  הנראה 
 2014 הסכמי  על  ומתבססות  קיימות  שעבר, ההבנות 
משופצרים. ללמדך, שהאלימות כן משתלמת. התיווך, החסות 
וכיפוף הידיים, המודיעין המצרי. המממנים הם ארה״ב של 
הדיליי-עיכוב  שותף.  כשהאו״ם  וקטאר,  דונאלד-טראמפ 
בחתימה, הוא בגלל ניסיון פאתטי של הרגע האחרון, דווקא 
מצד ממשלת ישראל, לשתף בסיכומים ו״לאזכר״ פורמאלית 
בהבנות, גם את מוסדות ה״רשות הפלשתינאית״ ואבו-מאזן 
אישית, ב׳הסכם׳ שנעשה במפורש, בלעדיהם ולא על דעתם. 

נתניהו,  קדוש׳  הלא  ה׳שילוש  בראשות  הימין  לממשלת 
ליברמן ובנט, זה ניסיון נואל ונואש, לגלגל עיניים לשמיים 
טרוריסטים-החמאס.  עם  יושבים  ׳לא׳   - ככרוכיה  ולזעוק 
על  שגם  לכך  גורם  בחירות,  שנת  ערב  מהסתבכות  הפחד 
הסמנטיקה וה׳כאילו׳, הטרויקה מוותרת. הכל גמיש, ׳יושבים 

גם יושבים׳, ומי שאומר שלא, שיצא בחוץ.
ממלל,  זה  מימין  כך.  נראית  לסיטואציה  הסימולציה 
וכולם,  בינותם,  ומקפץ  מדלג  והמצרי  מפלל,  זה  משמאל 

מכוונים את ליבם וכורים אזנם, לוושינגטון הבירה, כי משם 
תצא תורה, ומשם שכרה. הגיבוי האמריקאי לישראל ככלל 
לתקוף,  להגיב,  לצה״ל  מאפשר  בפרט,  הביטחון  ובמועצת 
ומדיניות  הפוליטיקה  רק  כרצונו.  כמעט  בשטח  ולעשות 
מורם.  בראש  מלהסתער  השוורים  את  עוצרות  מתחסדת, 
לחמאס,  ההסדרה׳,  ׳אתנן  המצלצלים,  התמורה,  שלמוני 
לממשל  הינקי.  המיסים  משלם  חשבון  על  ברובם  יבואו 
זו סגירת חשבון ישירה ומהירה עם אנשי ה׳רשות׳  טראמפ 
ובראשם אבו-מאזן, שביזו את שלוחיו האישיים של הנשיא 
האמריקאי וסירבו לקבלם. דונאלד טראמפ לא שומר בבטן, 
ומשלם  מיידית  מצייץ  הוא  קורקט״,  ״פוליטיקלי  אין  אצלו 

במהירות אפשרית. כשאתה מעצמה, זה אפשרי.
ההודעה האמריקאית מהשבוע: שעכשיו תורה של ישראל 
האמריקאית  וההכרה  השגרירות  העברת  לאחר  לשלם, 
ההכרה  עבור  לפלשתינאים  התמורה  זו  הבירה.  בירושלים 
״מסחרי״,  הכל  ישראל.  ממשלת  שמקבלת  הפעולה  וחופש 
לכל תמורה, יש תשלום. דיפלומטיה-מסחרית. בעוד כחודש 
יכריז על עיקרי תכניתו לשלום  בנאום טראמפ באו״ם, הוא 
כרגיל,  הפרטים.  את  לבלוע  קשה  יהיה  לישראל  במזה״ת. 
ישראל ״תסמוך״ על המסורת-הפלשתינאית, שיבזבזו ויידחו 

עוד הזדמנות לשינוי. אצל הערבים, המסורת מחייבת.
ברצועת  והאנושית  הכלכלית/מסחרית  הסיטואציה 
בלשון המעטה.  הפנים  על  בחינה. המצב  בכל  רע  בכי  עזה 
ונאנקים  ובצמא,  הקיץ לא טוב לעזתיים המתייבשים בחום 
מהמחסור במצרכי יסוד בסיסים. חשמל יש לשעות בודדות 
במשך היום, בלילה, עלטה. גם מי שרוצה לצאת לחוף הים 
להתאוורר, נתקל בסירחונות הביוב הגואה ומציף. התשתיות 
ובא.  ליוצא  הרצועה כמעט חסומה  נקיים,  מים  אין   - קרסו 

צריך להתחיל הכל מההתחלה. 
חקלאי הרצועה מביטים בעיניים כלות, בתוצרת החקלאית 
הנרקבת במחסנים מבלי קונה, כשמעברי הגבול עם ישראל 
והסוחרים  התעשיינים  אש.  תחת  קונה  לא  ישראל  חסומים. 
הקטנים לא יכולים לשווק את הסחורות המיוצרות ברצועה 
ו-או לקנות חומרי גלם חדשים. הכל מת. חיי המסחר שבתו, 
חג  אדחא׳,  אל  שנה, ׳עיד  כבכל  שלא  אבטלה.  אחוז   60
ודל.  נמוך  מאד  במינון  בכלל  אם  ברצועה,  נחגג  המתנות, 

המחסור מעיק הדלות נואשת.
ברשתות החברתיות בעזה וסביבותיה מצביעים על האשם 
בינתיים  תגר.  שם  קוראים  לנו,  נמאס  החמאס.  שלטון   -
זה  תיאורטית  קיים.  אבל  חלושה,  ענות  ובקול  מעטים  זה 
מעשית,  אלפים.  והפגנות  המונים  לשיח  להתפתח  יכול 

לא  החמאסי,  הברזל  אגרוף  קיים.  לא  עד  קלוש,  הסיכוי 
כיכר-רבין,  את  אין  שם  להשתולל.  לדמוקרטיה  יאפשר 
שוחרי  למען  וצמתים  רחובות  חוסמת  לא  משטרת-החמאס 
הדמוקרטיה ונושאי דגלה. ברצועה אין את השמאל הרדיקלי 
ומימון.  לגיטימציה  חסות,  שייתן  ומדינתו,  עצמו  ה״שונא״ 
נורבגיה/שבדיה/שוויץ/הולנד/ וממשלות  ארגוני-שמאל 

הדמוקרטיה  נגד  שפועלים  ארגונים  רק  מממנים  פינלנד 
היחידה במרחב! לא ארגונים שמפגינים ומוחים נגד שלטון 
טוטליטרי/רצחני שהורג. האבסורד חוגג והצביעות רוקדת.  

לכאורה, לראשי השלטון בישראל היה צריך להיות ברור, 
״חשוב  היה  לתושבים,  הקרובים  חמאס-עזה,  שלראשי 
הקלות,  לסדר  החג.  לפני  עוד  ל׳הסדרה׳  להגיע  קריטי״  עד 
המשוועים.  להמונים  בים  טיפה  סחורות,  שיווק  אספקה, 
׳שכווי׳  לתושבים,  חגיגית  בשורה  להיות,  צריכה  הייתה  זו 
שמבשר את האביב, ״מים קרים לנפש צמאה״ בצוק העיתים. 
ההמונים  את  להשאיר  החג,  את  לכבד  העדיפו  בחמאס 
כי המוסלמים   - ולדחות את סיום המו״מ, לאחרי  במחסור, 
מכבדים את הערכים המוסלמים, גם כשזה קשה, חם, דביק, 

צפוף ואפילו מסוכן. ניתן רק לקנא.  
כולם  וטיפשה.  בורה  מוכנה,  לא  נתפסה  ישראל  כרגיל, 
ידעו מתי יחול החג. הסגר הכמעט הרמטי על הרצועה, למעט 
מקרים הומניטריים ותרופות, הורגש והודגש. ההכנות לחג-

הקרבן לא התחילו, כי לא היה ממה ועם מה, אפילו שטחי 
הדייג צומצמו למינימום. הרצועה תססה. הלחץ היה בשיאו, 

״חג עצוב״. חג המתנות, ללא מתנות.  
ואז, בהחלטה לא מושכלת ופזיזה, יומיים של שקט יחסי, 
לאחר סוף שבוע סוער! וביום שלישי שבוע שעבר ערב החג, 
לרצועה,  נכנסו  משאיות   700 אחד  ביום  המעברים,  נפתחו 
לשטחי  פלשתינאיות  סחורות  עם  שחזרו  המשאיות  כמות 
לליברמן  דומה.  שהיא  לשער  ניתן  פורסמה.  לא  ישראל 
בערה התשוקה להוכיח לעזתיים, שמנהיגיהם מובלים אותם 
לאבדון. עזתיים תדעו, אפשר גם אחרת, זו המנטרה החדשה 
מהמנהיגים.  התושבים  את  לנתק  האיווטי,  המדרש  מבית 
את  משרת  שזה  בטוח  לא  קמעה.  הוקל  חג׳,  ׳ערב  הלחץ 

האינטרס הישראלי לזמן הארוך. 
לא  זו״?  לשטות  ראה  מה  נחשב  שפיקח  ״איווט 
׳במבחן  נכשל.  ציון  יקבל  ליברמן  ההבנה׳  ברור. ׳במבחן 
לא מכיר את החומר לחלוטין! התלמיד  התוצאה׳ התלמיד 
ולא בבית ספר אחר. באם  יעלה כיתה, לא בבית ספרנו  לא 
העתיד יוכיח שנופתע לטובה - נצדיע לו. הסיכויים קלושים.  

החג המוסלמי גרם לחמאס לדחות את ההסדרה, אבל אז נחלץ שר הביטחון 
למען תושבי הרצועה ומאות משאיות עברו לעזה וממנה • וגם: יש לנו מה ללמוד 

מהכבוד שרוחשים המוסלמים למאמינים

עו"ד יצחק שינפלד 
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השבוע, תוך דקות ספורות מרגע שבו התפרסמה 
הידיעה על כך שיתבצעו חילולי שבת בשל צורך 
להקים גשר חדש בתל אביב - כולם קפצו. החלטתו 
של שר התחבורה ישראל כץ לבטל את העבודות המתוכננות 
להתבצע בשבת זכתה לתגובות רבות, מצד אחד נציגי הציבור 

החרדים שתמכו, מן הצד השני נציגי החילונים התנגדו. 
צריך להבין, רק בשנה האחרונה העיר תל אביב נסגרה לא 
פעם אחת, בשל כל מיני הפגנות, לילה לבן ועוד. האמירות 
של ראש העיר תל אביב, כמו גם יתר חברי הכנסת וגם 
שרים בממשלה, כאילו ישראל כץ נכנע לחרדים - היא 

צביעות בהתגלמותה. 
גורמים  ישנם  בחירות  באופק  שמריחים  פעם  בכל 
בפוליטיקה הישראלית שמנסים להרוויח הון פוליטי. פעם 
זה על בחורי הישיבות ופעם זה על נושא השבת. פתרונות 
רבים קיימים כדי למנוע את חילולי השבת, השאלה היא 

אם רוצים. 
עצוב שבנושא שכל כך חשוב לעם היהודי זה הופך להיות 
מאבקם של החילונים בחרדים. זה לא נכון, ישנם חילונים 
רבים, מסורתיים וגם אלו שאינם, המכבדים את יום השבת. 
הם מכבדים את יום השבת בגלל החינוך מבית אבא, בגלל 
שגם הם מבינים שיש יום אחד בשבוע המיועד למנוחה. 

יצטרכו אחת ולתמיד נציגי הציבור החרדי להתוות דרך 
מסוימת, דרך שאומרת שמאבק בנושא השבת לא אמור להיות 
מאבקם של נציגי הציבור החרדי לבד. המאבק באותם אלו 
כמו רון חולדאי )שנמצא בימים אלו בבעיה רצינית לקראת 
הבחירות בתל אביב( צריך להיות מאבקם של השפויים מול 
כל אלו המנסים בכל דבר שבקדושה להתסיס, להסית ולגרום 

לכך שתהיה בעצם הסתה כנגד אותה הדתה. 
אין באמת הדתה, יש כבוד הדדי והבנת הציבור הכללי 
בישראל לרגשותיהם של ציבור שומרי השבת. ציבור שאינו 
בהכרח רק הציבור החרדי, ציבור שומרי השבת מורכב מעוד 
הרבה מאוד קהלים המבינים שיום המנוחה הוא יום השבת. 
אם רק נשכיל להבין שהמאבק הזה על צביונה של השבת 
אינו נחלתנו בלבד, אלא נחלת כלל הציבור בישראל, כי אז 
ייטב לנו, אז כבר לא יוכלו אותם המסיתים להפוך את הדיון 
סביב שמירת השבת לסיפור של החילונים מול החרדים 

והדתיים. כי כאמור גדול יום השבת. 

ירושלים תיתן קולה

רבות כתבתי בטור הזה על הפוליטיקה סביב זהות המועמד 
של היהדות החרדית לראשות העיר ירושלים. השבוע אמר 

השר אריה דרעי בפתיחת מטה ש״ס בירושלים, שההחלטה 
עדיין לא התקבלה. עוד הוא אמר, שש"ס תתמוך בעצם 

במועמד שכלל הציבור החרדי יתמכו בו. 
צריך לזכור, וכולם צריכים לזכור זאת, גם בש"ס, גם 
באגודת ישראל וגם בדגל התורה, שעון החול הולך ואוזל. 
בזמן שהמפלגות החרדיות מתקוטטות עדיין על דיל כאן 
ודיל שם, בזמן הזה המועמדים החילונים כבר עמוק בפנים 

במערכת בחירות. 
הם מנהלים קמפיינים כי הם כבר יודעים פחות או יותר 
מי התומכים שלהם, הם יודעים לאיזה קהל לפנות, ועל 
איזה קהל לוותר מראש, גם עופר ברקוביץ וגם זאב אלקין 

מנהלים כבר קמפיין. 
קמפיין בחירות זה דבר מורכב. המטוטלת נעה במהירות 
מרבית. בזמן הזה מחכים שני המועמדים הטבעיים של 
הציבור החרדי להחלטות, משה ליאון ויוסי דייטש מחכים 
בצד, ממתינים, מתעדכנים מפגישה לפגישה, מנסים להבין 
מה עומד מאחורי כל מפגש כזה או אחר של ראשי המפלגות 

החרדיות. 
זמנם היקר של דייטש ושל ליאון, זמן קריטי עבורם - 
מתבזבז לשווא. הם אינם יכולים לנהל קמפיין. הם לא יכולים 
להתחיל באמת וברצינות מערכת בחירות. או אז כאשר תיפול 
ההכרעה, גם אם כל הציבור החרדי יתלכד סביב דייטש או 
ליאון, יהיה להם הרבה יותר קשה להשלים פערים שנוצרו 

בעקבות הכניסה המאוחרת שלהם אל המרוץ האמיתי. 
יפה שעה אחת קודם, אם יואילו לסגור את הנושא הזה 
בימים הקרובים - דייטש או ליאון, או אז יהיה לאחד מהם 
סיכוי, אם ימשיכו למרוח את הזמן, אז גם אם כולם יתגייסו 

למענם לא יהיה להם סיכוי וחבל. 

רק הליכוד 
וליברמן יכולים 

בשבוע האחרון הגזרה בדרום שקטה לחלוטין, נדמה לי 
שמעולם לא היה שקט כזה. בלוני התבערה והעפיפונים 
הופסקו לחלוטין, אין ירי בודד כזה או אחר מרצועת עזה. 

ישנו שקט. 
השקט הזה אם לשפוט לפי הפרסומים השונים הוא 
בשל ההסכם המתגבש. כן כן, הסכם שמתגבש בין מדינת 
ישראל לארגון הטרור חמאס. מעבר הגבול בכרם שלום 
נפתח, טווח הכניסה לספינות דייג מרצועת עזה התרחב. 
ישנם גם דיבורים על נמל ימי שיחבר את עזה לקפריסין, 

ועל עוד הטבות והקלות שיקבלו הפלסטינים בתמורה לזה 
שהם לא ישגרו רקטות, בתמורה לזה שלאזרחי ישראל 

הגרים בדרום יהיה שקט. 
אני מנסה לחשוב, אם את אותו הסכם היו עושים אבי 
גבאי, ציפי לבני וממשלת שמאל, מה אז היה קורה, מסתבר, 
שהממשלה הכי ימנית שהייתה כאן אי פעם מסוגלת. היא 
מסוגלת ויכולה ככל הנראה להגיע להסכם מול ארגון טרור. 
האיתרוג שלו זוכה נתניהו מעיתונאי החצר שלו מהימין 

מעורר התפעלות. 
הם מגבים את נתניהו על ההסכם הזה בכל כוחם. אם היה 
כאמור הפוך, הם היו דואגים להשמיע תחת כל מיקרופון 
רענן כמה מדינת ישראל נכנעה לטרור, כמה אותו מנהיג 
שחתם עם ארגון טרור הסכם הוא לא ראוי. מההסכם הזה 
אנו רואים שוב פעם, הליכוד יכול. ממשלת הימין יכולה, 
יכולים להביא שקט לאזרחי ישראל, גם אם השקט הזה בא 

בעקבות הסכם עם ארגון טרור. 

גדול יום השבת
עלינו לחדד את ההבנה שמאבקי השבת אינם עניין חרדי או דתי בלבד, אלא מאבק השייך 

לכלל האוכלוסייה המסורתית בישראל • וגם: חוסר ההכרעה של המפלגות החרדיות בסוגיית 
ראשות העיר ירושלים משחקת לרעת שני המתמודדים – יוסי דייטש ומשה ליאון 
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אל תחצו את הגשר

יודעים  כולנו  היא,  וחשובה  היא  קדושה  השבת 
לא  לנכון  מוצאים  גם  החרדים  הכנסת  וחברי  זאת, 
במשבר  לאיים  גם  אלא  בקול,  זאת  להבהיר  רק 
להבין  אפשר  אביב.  בתל  בשבת  עבודות  כנגד  קואליציוני 
את המקום ממנו מגיעה הדרישה, אך חשוב מאד גם להכיר 
בסכנתה הגדולה. לא לחינם כל שונאי החרדים מייצרים את 

הסיטואציות האלה שוב ושוב. 
או של קבוצה   - דרישות עקרוניות של אדם  סוגי  ישנן שתי 
פוליטית - מן הקבוצות האחרות. האחת היא הדרישה "הניחו 
עלי  תכפו  אל  מאמין,  הערכים שאני  לפי  לחיות  לי  תנו  לי" 
את הערכים שלכם. השנייה היא הדרישה מן האחרים "קבלו 
עליכם את הערכים שלי". שתי הדרישות סותרות זו את זו, או 

יותר נכון – מתנגשות חזיתית זו בזו בעוצמה מלאה. 
העיקרון של הכרה בזכות, הוא תמיד הדדי. זכות שאני תובע 
לי, קיימת מכוח זה שאני מכיר בזכות שלך. למשל, לשמעון 
יש זכות לחיים בגלל שהוא מכבד את זכותו לחיים של לוי, 
זכותם של אחרים,  רוצח, אשר מפר את  ושל אנשים בכלל. 
מאבד גם את זכותו שלו, ולכן עומדת לאחרים הזכות המלאה 
רוצה  לרצוח.  המנסה  של  הריגתו  במחיר  גם  עצם  על  להגן 
לומר, זכות לעולם איננה חד צדדית, מי שתובע לעצמו זכות, 
לאחרים.  הזכות  אותה  את  מעניק  גם  הוא  זו  תביעתו  מכוח 

אחרת, אין לתביעתו מאחרים על מה להתבסס. 
של  האישית  הזכות   - תרבותית  לשונות  הקשור  בכל  גם  כך 
אדם לבחור את ערכיו, מי שדורש מן האחרים לכבד את זכותו 
לשונות ערכית ושונות תרבותית, לא יכול להפר את זכותם של 
אוטונומיה  דורשים  אנו  למשל  כאשר  לכן,  לשונות.  אחרים 
של  באוטונומיה  מכירים  אנו  הדרישה  אותה  מכוח  בחינוך, 

האחרים לחינוך. 
צורה  בכל  מאד  עד  זהירים  להיות  יש  העיקרון,  זה  פי  על 
כלל  על  חרדיים  ערכים  או  דתיים  ערכים  לכפיית  ניסיון  של 
כי  כמו השבת.  ערך מאד חשוב  גם  זה  ובכלל  האוכלוסייה, 
ברגע שאנו מעלים דרישה לכפיית ערכים, אנו מעניקים לצד 
שלו  הערכים  את  גם  לאכוף  המלאה  הלגיטימציה  את  השני 
עלינו. כי אם אנו טוענים ללגיטימיות של כפייה שלנו, טמון 

בכך הכרה בלגיטימיות של כפיית אחרים עלינו. 
בקואליציה  ברור  מיעוט  שהן  החרדיות,  המפלגות  כאשר 
ובכנסת, דורשות ותובעות להנחיל את ערכי הציבור החרדי 
על תושבי תל אביב, הן חותרות תחת כל יסוד הקיום החרדי 
בארץ, יסוד שהעצמאות הערכית והתרבותית היא תנאי יסוד 
לכפיית  לגיטימציה  נותנות  החרדיות  המפלגות  כאשר  שלו. 
שכל  הרי  שבת,  לשמור  מהחילונים  תביעתם  מכוח  ערכים 
לבוא  מלאה  חרדית  לגיטימציה  מקבלות  המפלגות  שאר  
ולדרוש לימודי ליבה, גיוס לצבא, הימנעות מהפרדה ועוד. כי 

אם כפיית ערכים לגיטימית, היא לגיטימית גם להם. 
החרדים הם קבוצת מיעוט, שזה אומר שהרוב יש לו יכולת 
נכון שלא  יותר. זה  דמוקרטית להשפיע בצורה האפקטיבית 
בכל רגע נתון הרוב יכול לעשות מה שהוא רוצה, אך כולנו 
שלא  זוכרים  וכולנו  הישראלית,  הפוליטיקה  את  מכירים 
והיא  הסיטואציה,  תהיה  וכשזו  בקואליציה.  החרדים  תמיד 
כל  ולפורר  ערכיו  את  לכפות  דרקוני  כוח  יהיה  לרוב  תהיה, 
יסוד בקיום החרדי בישראל. את הלגיטימציה הזו, המפלגות 

החרדיות מעניקות לו היום על מגש של כסף. 

BDS-האקזיט ששובר את ה
 3.2 בסך  גדולה  עסקה  על  התפרסם  בבוקר,  שני  ביום 
מיליארד דולר שנחתמה בין חברת פפסיקו העולמית לחברת 
סודהסטרים הישראלית. חברת המשקאות הגדולה בארה"ב, 
בעבר  לכותרות  הגיע  אשר  הישראלי,  המפעל  את  רוכשת 
בגלל שהיה נתון להתקפות של ה-BDS, תנועת החרם נגד 
כלכלית,  פריחה  היא  החרם  של  הסופית  התוצאה  ישראל. 
ורק נזק לעובדים הפלשתינאים שעבדו בחברה. עסקת הענק 
האחרונה, משקפת מגמה חשובה שקורית בשנים האחרונות 

של פריחה עסקית כנגד כל השנאה.  
יש  כלכלית,  תפרח  ישראל  שמדינת  כדי   – ישנה  אקסיומה 
יפתחו  צורך בהליך מדיני. בהיעדר הליך מדיני, מדינות לא 
שעריהן למסחר עם מדינת ישראל. האקסיומה הזו כשנוסתה 
הביאה להסכמי אוסלו, להתנתקות ולאלפי הרוגים, אך היא 
לא הביאה את התוצאה המובטחת. יחסי המסחר של ישראל 
להם  היו  לא  אך  אוסלו,  הסכמי  בעקבות  השתפרו  אמנם 
השלכות ארוכות טווח. ההתנתקות תיקפה שוב את המסקנה 
הזו – יחסי המסחר של ישראל לא פרחו בעקבות "התהליך 

המדיני" החד צדדי.  
לעומת זאת, דווקא בשנים האחרונות בהן אין שום הליך של 
ויתורים מדיניים של מדינת ישראל, מעמדה הכלכלי, המסחרי 
לא  ענק אשר  ופורח. עסקות  עולה  והבינלאומי של המדינה 
והעסקה  ושוב,  שוב  כאן  מתרחשות  בעבר  כמותן  ראינו 
שאין   כך  על  נוספת  חותמת  היא  סודהסטרים  של  האחרונה 
שום צורך ב"תהליך מדיני" כדי לקדם את ישראל. יש יחסי 
מסחר, ויש נושאים דיפלומטיים. לא רק שיחסי המסחר פחות 
 – הפוכה  אף  שהסיבתיות  אלא  מהדיפלומטיה,  מושפעים 
כאשר ישראל חזקה מסחרית וכלכלית אזי גם מעמדה המדיני 
עולה. כלכלה חזקה היא נכס דיפלומטי רב עוצמה, ומדינות 

אחרות הופכות לתלויות בכלכלה הישראלית. 
בולטת  הייתה  לא  פשוט  היא  אך  חדשה,  איננה  זו  תובנה 
מספיק. היסטורית, יהודים תמיד היו מיעוט שנוא ורדוף, אבל 

יהודים,  תמיד הם היו סוחרים בולטים. לא כי הגויים אהבו 
ממש לא, אבל הם מאד אהבו לסחור עם יהודים. כדי לזכות 
כל  הסביבה.  באהבת  לזכות  צורך  אין  חזק,  כלכלי  במעמד 
מי שנותן ערך כלכלי מובהק, גם גדולי שונאיו יעמדו אצלו 
בתור בחנות. יהודים ידעו לרוב לייצר ערך כלכלי בולט, אשר 
גם אנטישמים מובהקים היו צריכים לכבוש שנאתם ולסחור 
יותר  כנראה  וזה  כסף.  הפסידו  פשוט  שסירבו,  אלה  עמם. 

כואב מאנטישמיות. 
אנו לא צריכים תהליכים מדיניים הכרוכים בויתורים, כן יש 
בצורה  דברים  לייצר  וביכולת  חזקה,  בכלכלה  גדול  צורך 
לקיומה  האסטרטגית,  המדינית  הערובה  זו  לאחרים.  שאין 
של מדינת ישראל. כלכלה חזקה אינה דבר הקורה מעצמו, כי 
המשק הישראלי כעת בנוי באופן סוציאליסטי ומאובן אשר 
מונע מעסקים להתפתח למלא הפוטנציאל שלהם. יש צורך 
לגדול.  לעסקים  יאפשרו  אשר  מהותיות,  מבניות  ברפורמות 
מונעים  אשר  והמוסדות  החוקים  את  לשנות  צריכה  המדינה 

מהפוטנציאל הכלכלי לממש את עצמו. 
יש צורך בהורדת מיסים, כי מיסים גבוהים מדכאים פעילות 
רגולציה  ובביטול  רגולציה,  בפישוט  צורך  יש  כלכלית. 
מיותרת, כיון שיש עסקים רבים שקורסים בגלל נטל רגולטורי 
את  מגלגלים  פשוט  קורסים,  שלא  עסקים  אפשרי.  בלתי 
עלויות הרגולציה על הצרכנים, וכך אנו זוכים לחיות במדינה 
בה יוקר המחייה הוא מהגבוהים במערב. יש צורך בפתיחת 
השוק לייבוא ובהורדת מכסים, וזה גם מה שיעודד ייצוא של 
בישראל,  העבודה  דיני  בשינוי  צורך  יש  ישראלית.  תוצרת 
מונעות  וגם  יעילות  להיות  לחברות  מאפשרים  לא  אשר 

מעובדים לממש את עצמם בצורה אופטימלית. 
גבוה,  שהמיסוי  מורכבת,  בארץ  שהרגולציה  זמן  כל 
שדיני  מתערבים,  שהפקידים  שולטת,  שהביורוקרטיה 
בחברות,  פוגעים  העובדים  וארגוני  דרקוניים  הם  העבודה 
זה ה-BDS האמיתי שפוגע בישראל.  זה הנטל אשר מונע 
מצבה  את  ולשפר  הכלכלית,  יכולתה  את  לממש  מישראל 

המדיני. 
ירצו  חברות  שיותר  שכמה  לכל  להביא  הוא  הלאומי  היעד 
ביותר.  החשוב  המדיני  התהליך  וזה  בישראל,  להשקיע 
ובעודף  ברגולציה  המלחמה  לשים  צריך  יקרה,  שהוא  כדי 
הבירוקרטיה בראש סדר היום. את חוקי העבודה יש לשנות, 
ולמעסיקים  שלעובדים  כך  ה-21,  למאה  אותם  ולהתאים 
הקיימת של השקעות  יותר. את המגמה  רבה  גמישות  תהיה 
ושסכומי  יותר עסקות  ויותר, שיהיו  יותר  להאיץ  צריך  זרות 
 ,BDS כל  שישבור  מה  זה  יותר.  גדולים  יהיו  העסקאות 
ויעמיד את מצבה המדיני של ישראל במקום גבוה עוד יותר.  



משבר השבת מסכן את הקיום החרדי בישראל, אסור לנו להתערב באורח חייהם של 
החילונים, כי זה עשוי לחזור אלינו כבומרנג • וגם: כך התנפצה האקסיומה שקבעה שהכלכלה 

הישראלית תלויה בהסכמי שלום עם הפלסטינים



הסרת משקפיים בלייזר 
עושים בבית חולים

בואו להשתחרר 
מהמשקפיים

מיוחדמחיר 

 ללא שימוש בסכין  אפשרות לחזרה מיידית לשיגרה 

לבדיקת התאמה חינם: 

03-7922031
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